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انتخابـاتیکـیازجذابتریـنموضوعـاتبـرایسینماسـتویـکتـمعمومیداردکهدرآن،فیلـمباطرفضعیفتر
یـکرقابـتهمـراهمیشـودوغلبـهغافلگیرکننـدهاشبرطـرفمقابلرانشـانمیدهد.درپسنمایـشچنینروندی
میشـودبسـیاریازعمیقتریـنمسـائلاجتماعـیرابیـانکـرد.یکـیدرهندوسـتان،بـهچپاولگـریبانکهـاو
فئودالهـانقـدمیکنـدودیگـریدرانگلسـتان،بیدارشـدنفاشیسـمدرلایههـایپنهانجامعـهرانمایشمیدهد.
یکـیدرشـیلی،اولویـت»شـادیاجتماعـی«بـر»آماریاآمارسـازیهایپررونقاقتصـادی«رانمایشمیدهدودیگری
درآمریـکا،پوپولیسـمشـدیدیکـهباعـثمیشـودیـکابلـهتمامعیـار،توسـطشـهرتخوانندگـیبتوانـدجایـگاه
ویـژهایدرسیاسـتیـککشـوربهدسـتبیـاوردرابـهسـخرهمیگیـرد.درایـرانامـاعمومابـهایننـوعقصههاتوجه
نشـدهاسـت.تنهـایـکفیلـمسـینماییداریـمکـهکاملابـهانتخاباتپرداختـهوآنهمبیشـترازاینکهمایـهمباهات
باشـد،باعـثشـرمندگیاسـت.غیـراز»ایـرانبرگـر«کـهبـهموضـوعانتخابـاتمیپرداخـتوآنرااصطلاحـاچیـزی
شـبیهجنـگحیـدریونعمتـینشـانمـیداد،بعضـیازسـریالهایتلویزیـونهـمدربخشهایـیازخودشـانبـه
ایـنموضـوعپرداختهانـد.آنچـهدرادامـهمیآیـد،تصاویـریازفیلمهـایسـینماییدرنقـاطمختلـفدنیاسـتکهبا

موضـوعانتخاباتسـاختهشـدهاند.

فرهنگفرهنگ

    حضور بهنام بانی در »پایتخت 6«

سلمان خطی، بازیگر سریال »پایتخت« در گفت وگویی با مهر با اشاره به فصل 

جدید این سریال و ماجراهای آن گفت: »من در این فصل ازدواج می کنم و از 

قسمت دوم همسرم هم در سریال دیده می شود. معتقدم فصل ششم سریال 

»پایتخت« که نوروز ۹۹ روی آنتن می رود، با ماجراهای جذاب و هیجان انگیزی 

شروع می شود. در حال حاضر در شمال کشور هستیم و سریال در همان منطقه 

شیرگاه تصویربرداری می شود.« خطی درباره متن های این فصل از سریال که آرش 

عباسی در همکاری با محسن تنابنده آن را می نویسد نیز گفت: »حضور زنده یاد 

خشایار الوند در فصل های قبل بسیار کمک کننده بود و از نویسندگان مطرحی بود 

که نقش پررنگی در دیالوگ های این سریال داشت، اما آرش عباسی و نویسندگان 

دیگر سریال هم تلاش می کنند متن ها با همان قدرت و قوت پیش برود و مردم 

از این فصل از سریال هم لذت ببرند. باباپنجعلی در فصل تازه پایتخت فوت کرده 

است، اما هنوز ماجراهایی دارد که در این سریال دیده می شود، به طور مثال اعضای 

بدن او اهدا می شود و اتفاقات مختلفی را پیش می آورد. شروع سریال در فصل 

ششم بسیار هیجان انگیز است و حتی در قسمت دوم جشنی برپا می شود که 

خواننده اش بهنام بانی است و فکر می کنم تماشای این سریال در نوروز ۹۹ برای 

مردم بسیار لذتبخش خواهد بود.« این بازیگر درباره دلایل جذابیت این سریال 

برای مردم اظهار کرد: »دلیل این جذابیت ارتباطی است که سریال با مردم گرفته 

است و باعث شده شخصیت ها برای مخاطب قابل لمس باشند.«  

    حمله ترامپ به فیلم »انگل«

دونالد ترامپ در تظاهراتی که در کلرادو برگزار شده بود، گفت: »چقدر انتخاب 

آکادمی امسال بد بود.« و خطاب به جمعیت پرسید: »این فیلم را دیدید؟« وی 

در ادامه گفت: »برنده هست… فیلمی از کره جنوبی! این فیلم بیخود اصلا چه 

بود؟ به اندازه کافی با کره در تجارت مشکل داشتیم و بعد آنها جایزه بهترین فیلم 

سال را به آن می دهند؟ این خوب بود؟ نمی دانم. می شود »برباد رفته« را دوباره 

برگردانیم؟« وی در ادامه گفت: »این همه فیلم های خوب هست، آن وقت برنده 

از کره جنوبی!« وی افزود: »فکر می کنم بهترین فیلم خارجی هم بود، درست 

است؟ اما آیا چنین اتفاقی قبل از این افتاده بود؟ درواقع چنین اتفاقی هرگز 

نیفتاده بود و انگل با این موفقیت تاریخ ساز شد و چهار جایزه اصلی اسکار را به 

خانه برد.« ترامپ دلخوری اش از سخنان برد پیت در هنگام دریافت جایزه را هم 

نشان داد و گفت که هرگز طرفدار پیت نبوده است. وی درباره حرف های برد 

پیت گفت: »او از خواب بیدار شد و یک اظهارات خردمندانه کرد. او خردمندی 

ندارد که. در مراسم اسکار برد پیت به طنز گفته بود ۴۵ ثانیه برای صحبت هایش 

وقت دارد و افزوده بود البته سنا همین وقت را هم به جان بولتون نداد و فکر کنم 

تارانتینو باید فیلمی در این باره بسازد، چون بالغ ها کار درست را انجام می دهند.« 

نئون توزیع کننده انگل هم در پاسخ به حرف های ترامپ توییت کرد: »این فیلم 

برای او قابل درک نیست، چون او نمی تواند زیرنویس های فیلم را درک کند. او 

نمی تواند بخواند اصلا.«

    اکران »آن شب« همزمان در ایران و آمریکا

محمد درمنش، تهیه کننده فیلم سینمایی »آن شب« به کارگردانی کوروش آهاری 

در گفت وگویی درباره برنامه ریزی برای اکران این فیلم سینمایی گفت: »جشنواره 

فیلم فجر اولین جشنواره ای بود که »آن شب« در آن به نمایش گذاشته شد و ما 

برای حضور این فیلم در جشنواره های مختلف برنامه ریزی کرده ایم.« وی با اشاره 

به اینکه در حال حاضر هیچ برنامه ای برای اکران این فیلم نداریم، توضیح داد: 

»با توجه به برنامه ریزی انجام شده با همکاران مان در آمریکا، در نظر دارند برای 

حضور آن شب در جشنواره های بین المللی اقدام کنند. حضور در جشنواره های 

بین المللی یک دوره پنج ماهه نیاز دارد، به همین دلیل برنامه اکران ما بعد از 

پایان این دوره صورت می گیرد. مساله دیگر این است که در نظر داریم آن شب را 

همزمان در ایران، آمریکا و کشورهای دیگر اکران کنیم، به همین دلیل باید شرایط 

لازم برای اکران را در داخل و خارج کشور فراهم کنیم. البته لازم به ذکر است که 

پخش این فیلم در ایران توسط شرکت پخش  آی فیلم انجام می شود. نسخه ای که 

برای اکران عمومی فیلم آن شب در نظر گرفته شده، همان نسخه ای است که در 

جشنواره فیلم فجر نمایش داده شد، چراکه هنگام ساخت آن شب تمام بایدها و 

نبایدهای لازم برای ساخت این فیلم را در نظر گرفتیم.« درمنش در پایان با اشاره 

به اینکه برای دریافت پروانه نمایش این فیلم برنامه ریزی کرده ایم، گفت: »بحث 

قرعه کشی فیلم های سینمایی برای اکران، مساله بسیار مهمی است و معتقدم 

با اجرای این طرح مساوات در اکران ایجاد می شود.« 

    مصطفی سعیدی، سید نقالی ایران دار فانی را وداع گفت

سیدمصطفی سعیدی، از استادان و هنرمندان عرصه نقالی، شاهنامه خوانی 

و مناقب خوانی که طی دهه های گذشته حضور فعالی در این حوزه ها داشته، 

دارفانی را وداع گفت. هوشنگ جاوید، پژوهشگر و مولف موسیقی اقوام ایران 

در یادداشتی پیرامون فوت این هنرمند نوشت: »سیدمصطفی سعیدی، پیر 

سخنوران و نقالان و مناقب خوانان براساس خبری که سیدقاسم هاشمی به 

من داد، دنیا را به سوی جهانی دیگر ترک کرد و خدایش بیامرزد. او از ۹سالگی 

نزد سیدمهدی صفری پور در همدان مداحی و ذاکری را فراگرفته بود، بعد در 

12سالگی با مرشد کرم اصفهانی آشنا شده بود و نقل و سخنوری را از او آموخته 

بود، از 17سالگی به طور جدی در قهوه خانه حاج عباس شاخه نبات در بروجرد به 

نقل پرداخته بود، سپس به ملایر رفته و در قهوه خانه مشهدی ولی زرگران کارش را 

ادامه داده و بعد به اراک رفته و در آنجا ازدواج کرده بود. سعیدی در سال 1۳۸۰ 

به عنوان استاد برتر داستان گزاری ایران در جشنواره موسیقی آئینی مورد تجلیل 

ملی واقع شد و در برنامه های تلویزیونی و جشنواره ای بسیاری شرکت داشت، او 

کتاب ارزشمندی به نام تومار نقالی را در دوجلد به چاپ رساند که درحال حاضر 

نایاب بوده و حاصل تمام داشته های ذهنی اش از نقل های متفاوت است. در 

نخستین دیداری که با او در یکه دانگ داشتم به من گفت: بیایید واقعیت ها را از 

سایه بیرون آورده و آنچه را که نهان از ذهن جامعه مانده، یک بار دیگر همچنان 

ارادتمندانه ارائه کنیم.« 

  فستیوال آلمانی هم تحت تاثیر ویروس کرونا 

فســـتیوال فیلم برلین از شیوع ویروس کرونا که در چین آغاز شد ضربه خورده، 

اما غیاب خریداران چینی می تواند از مشکلاتی بزرگ تر برای این صنعت خبر 

داشته باشد. ســـازمان دهندگان این فستیوال که پیش بینی نمی کنند آسیب 

بیشتری به خاطر این ویروس در آینده به فستیوال وارد شود، می گویند 11۸ نفر 

که قرار بود از چین در مراسم شرکت کنند سفرشان را لغو کرده اند. این درحالی 

اســـت که تعداد کل شرکت کنندگان حدود 21 هزار نفر است. از دیگر کشورها 

ازجمله ســـوئد، مالزی، ژاپن، سوئیس، تایوان و ازبکستان هم 17 نفر سفرشان 

را لغو کرده اند تا در معرض احتمالی ویروس کرونا نباشـــند. یکی از سخنگویان 

فستیوال گفت: »به خاطر هم پوشانی جشنواره و بازار فیلم نمی توان با اطمینان 

گفت آنها می خواستند به خاطر بازار بیایند یا فستیوال. فعلا وضعیت در آلمان 

به هیچ وجه خطرناک نیست.« 

آشـــکارترین اثر کرونا بر برلیناله، کنسل شدن غرفه چین بوده که قرار بود برای 

نخســـتین بار در بازار فیلم اروپا شرکت کند. وب سایت جشنواره اعلام کرده در 

تماس نزدیک با انستیتو روبرت کوخ و مسئولان سلامت برلین بوده و پوسترهای 

حفظ بهداشت فردی و راهنمایی ها و هشدارهای لازم، دارد در سراسر مکان ها 

و اتاق های نمایش فستیوال نصب می شود. سازمان دهندگان گفته اند انستیتو 

 ویروس شناســـی و واحد قرنطینه ویژه بیمارســـتان چریته آمـــاده مدیریت هر 

موردی هستند.

    تکذیب شایعات در مورد استاد آواز ایران 

روز گذشته خبرهایی در فضای مجازی و برخی رسانه ها درباره وضعیت سلامتی 

محمدرضا شجریان منتشر شد که خبرنگار ایسنا برای اطلاع از صحت و سقم خبر با 

حسن عباسی، از پزشکان معالج وی گفت وگویی انجام داد. پزشک هماهنگ کننده 

تیم درمانی محمدرضا شجریان توضیحاتی را درباره وضعیت جسمی استاد آواز ایران 

ارائه داد. عباسی اظهار کرد: »در حال حاضر استاد شجریان وضعیت جسمانی 

خوبی دارند.« او همچنین در این گفت وگو که عصر جمعه انجام شد، تاکید کرد: 

»استاد امروز به مراتب بهتر از دیروز هستند. ایشان مکرر بستری و ترخیص می شوند 

و بنده و بستگان ایشان خواهش می کنیم هربار این خبر رسانه ای نشود. بنده و 

تمام همکاران شبانه روز در خدمت ایشان هستیم و متخصصان مختلف، خدمات 

گوناگون را انجام می دهند.« محمدرضا شجریان از اساتید مسلم موسیقی ایران 

است. او اول مهرماه 1۳1۹ در مشهد متولد شد و چنانکه خود در خاطراتش از 

ایام کودکی بیان کرده، پنج ساله بود که در خلوت کودکانه اش آواز می خواند. 

ایرج بسطامی، سینا سرلک، حسام الدین سراج، وحید تاج و همایون شجریان از 

شاگردان این استاد موسیقی اصیل ایرانی هستند. دعای ربنا یکی از ماندگارترین 

نواهایی است که از ایشان در خاطره جمعی مردم ایران ثبت شده است. وی در 

سال 1۳۵۸ دعای ربنا )برخی آیات قرآن که شجریان آنها را با صوت خوانده( و 

مناجات مثنوی افشاری را به صورت بداهه و بدون تمرین خواند و این دعا به مدت 

۳۰سال از اصلی ترین برنامه های رادیو در ماه رمضان بود. 

  چارسو

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

نه

    شیلی/   2012
»نـه« یـک درام تاریخـی تولیـد شـده در سـال 2012 بـه 

کارگردانـی پابلـو لاراون و محصـول کشـور شـیلی اسـت. 

ایـن فیلـم نامـزد اسـکار غیرانگلیسـی زبان هـم بـود. پس 

از 15 سـال دیکتاتـوری نظامـی و مواجهـه بـا فشـارهای 

قابـل توجـه بین المللـی، دولت شـیلی از عمـوم مردم این 

کشـور می خواهـد تـا در رفرانـدوم ملـی سـال 1988 رأی دهنـد و مشـخص کننـد که آیا 

ژنرال آگوسـتینو پینوشـه باید برای هشـت سـال دیگر در قدرت بماند یا اینکه باید یک ریاسـت جمهوری دموکراتیک 

آزاد وجود داشـته باشـد؟ در این انتخابات، رنه سـاوهرا، یک مشـاور تبلیغاتی موفق، از طرف جنبشـی موسـوم به »نه« 

بـرای مشـاوره درمـورد تبلیغـات انتخـاب می شـود. برگزاری کمپین انتخاباتـی برای رقابت با دیکتاتـور خونخواری مثل 

پینوشـه آسـان نیسـت. آگوسـتینو پینوشـه در 1973 با کودتای خونباری علیه سـالوادور آلنده و به کمک آمریکایی ها 

سـر کار آمد. او کاخ ریاسـت جمهوری را به توپ بسـت و آلنده را کشـت. او همچنین اسـتادیوم ورزشـی ناسـیونال را به 

شـکنجه گاه تبدیل کرد و بسـیاری از مخالفان را در آنجا به قتل رسـاند. مشـخص اسـت که در چنین شـرایطی شـرکت در 

رقابت های انتخاباتی مأیوس کننده و حتی ترسـناک اسـت. حالا دو کمپین انتخاباتی شـکل می گیرد. کمپین »آری« 

یعنـی موافقـان و کمپیـن »نـه« یعنـی کسـانی کـه مخالف حضور مجدد پینوشـه در قـدرت و موافق دموکراتیک شـدن 

سیسـتم اداره کشـور شـیلی هسـتند. از کمپیـن نـه، هنرمنـدان کشـور شـیلی اسـتقبال کردنـد. روش آنهـا نمایش های 

خیابانـی و تبلیغـات در قالـب برنامه هـای شـاد اسـت. ایـن کارزار تاریخـی در 27 شـب تبلیغـات تلویزیونـی صـورت 

می گیـرد کـه در آن هـر طـرف، هـر شـب 15 دقیقـه بـرای ارائـه دیدگاه هـای خـود وقـت دارد. طـی آن یک مـاه، کمپین نه 

که توسـط اکثریت جامعه هنری شـیلی ایجاد شـده، با یک سـری نمایش های سـرگرم کننده و روشـنگرانه که جذابیت 

اجتماعـی بالایـی داشـت، نظـرات جامعـه را جلـب کـرد و باعث امیدواری شـد. درعوض، تبلیغات کمپیـن بله، که فقط 

روی داده هـای مثبـت اقتصـادی و حمایـت تعـداد کمـی از افـراد خـاق تاکیـد دارد، نتوانسـت نظـرات عمومی را جلب 

کنـد. اگرچـه دولـت سـعی دارد بـا ارعـاب بیشـتر و سانسـور آشـکار، کمپیـن نـه را سـرکوب کنـد، رنه و تیـم او از همین 

رفتارهـا به نفـع خـود در بازاریابـی انتخاباتـی اسـتفاده می کننـد و همدلـی عمومی به سـمت آنها تغییـر جهت می دهد. 

درنهایـت کمپیـن نـه پیـروز می شـود و ایـن فیلـم با تصاویـر واقعی تاریخی پینوشـه، واگـذاری قدرت بـه رئیس جمهور 

تـازه منتخـب پاتریسـیو آیلویـن به پایان می رسـد. 

باب رابرتز

    آمریکا/ 1992 
فیلمـــی به کارگردانـــی و بازیگـــری »تیم رابینز« اســـت که خواننـــده آهنگ های 

فولکلوریـــک را نشـــان می دهد که به موقعیت یک ســـناتور ارتقا می یابـــد، این فیلم 

اگرچـــه حالتی طنزگونه دارد ولی بســـیاری از اتفاقات واقعی را شـــامل می شـــود. 

اتفاقاتـــی که اینک می تـــوان به طور جدی در تبلیغات و پیکارهـــای انتخاباتی دونالد 

ترامپ مشـــاهده کرد. اتفاقات این فیلم مربوط به انتخابات پنســـیلوانیا 1990 است. 

رقابتـــی که یک ســـوی آن »باب رابرتز« به عنوان ســـناتور محافظـــه کار جمهوری خواه قـــرار دارد و طرف دیگر یک 

کاندیـــد دموکـــرات. این فیلـــم از زاویه دید فیلمبردار در تعقیب باب رابرتز، ســـاخت شـــده اســـت. رابرتز در فیلم به سراســـر ایالات متحده 

آمریکا ســـفر کـــرده و آهنگ هایـــی راجع به مصرف کننـــدگان مواد مخدر، افراد تنبـــل و پیروزی ارزش های ســـنتی خانوادگی بر ســـر طغیان 

دهه 1960 اجـــرا می کند.

در حالی که منتقدان، پرداخت شـــخصیت باب رابرتز را نزدیک به شـــخصیت های واقعی سیاســـی همچون جورج دبلیو بوش دانســـتند، اما تیم 

رابینز، کارگردان این فیلم گفته اســـت این فیلم می تواند وضعیت هرسیاســـتمدار خاص در سیســـتم سیاســـی آمریکا باشـــد. بخش عمده ای 

از ایـــن اظهارات رابینز درمورد نقش رســـانه ها در مبارزات انتخاباتی اســـت. 

اگرچـــه در زمـــان اکـــران فیلـــم انتقادهایی درمورد نـــگاه کارگردان مطرح بود که چرا با رویکرد طنز سیاســـی و اشـــاراتش به سرکشـــی ریگان 

در دهـــه 1960 ، مبنـــای فیلمـــش را بـــرای دهه 1990 قرار داده اســـت ولی ســـال ها بعد با آمدن دونالد ترامپ و شـــیوه ورود این شـــومن به دنیای 

سیاســـت مشخص شـــد، فیلمش بیشتر یک پیشـــگویی از نظام سیاســـی آمریکا بوده  است.

برگزیت

    2019/ انگلستان
تونی هینـــز که این فیلـــم را کارگردانی کرده، یکـــی از مهم ترین 

کارگردان هـــای قصه گـــوی تلویزیونـــی در دنیاســـت. در فیلم 

تلویزیونـــی برگزیت که بـــه ماجرای خروج انگلســـتان از اتحادیه 

اروپـــا طی یک فرآینـــد رای گیری در ســـال 2016 می پردازد، هینز 

بار دیگر ســـراغ موضوع تکنولوژی و تاثیر آن بر زندگی انســـان های 

مـــدرن رفته اســـت. این موضوع تقریبا تبدیل بـــه امضای هینز در 

کارهای تلویزیونی اش شـــده اســـت؛ چنانکه پیش از این در سریال 

»شـــرلوک هلمز«، یک شـــخصیت محبوب و قدیمی داستان های 

کاســـیک پلیســـی، به دنیای تکنولوژی پا می گذاشـــت و البته در 

»آینه ســـیاه«، به نقد تاثیـــرات تکنولوژی بر ارتباطات انســـانی 

پرداختـــه شـــده بود. حـــالا در فیلمـــی که به وضـــوح موضوع آن 

سیاســـی اســـت، همچنان عامل اصلی اتفاقات، تاثیرات اســـتفاده 

غلـــط از تکنولـــوژی بر زندگی انســـان ها نمایش داده می شـــود. 

موضوع اصلی فیلم، کارزار دو طیف در جناح محافظه کار انگلستان 

راجع بـــه خـــروج یا عدم خـــروج از اتحادیه اروپاســـت و این فیلم 

همـــراه با یکـــی از محافظه کاران نـــو، به نقـــد از زاویه های اطراف 

می پـــردازد. فیلم بـــا دومینیک کامینگز که نقـــش آن را بندیکت 

کامبریـــج بـــازی می کند، همراه می شـــود. او مســـئول تبلیغات 

کمپینی اســـت کـــه موافق خـــروج از اتحادیه اروپا هســـتند. در 

تیتـــراژ فیلم، تصویری از چرچیل با حاشـــیه صوتـــی گوینده اخبار 

تلویزیون پخش می شـــود که در ائتاف با ســـایر نیروهای متفقین، 

جنگ جهانی را به ســـرانجام رســـانده اســـت. این فیلم با نمایش 

چنیـــن صحنه هایی بـــه روند شـــکل گیری و جا افتـــادن فرآیند 

جهانی شـــدن اشـــاره می کند و ریشـــه اصلی آن را اتفاقات پس از 

جنگ جهانـــی دوم می داند. ســـپس باز هم صـــدای یک گوینده 

خبـــر می آیـــد. او می گویـــد »ژنرال دیگال با پیوســـتن بـــه بازار 

جهانی مخالفت کرد.« مشـــخص اســـت که در حـــال نگاهی گذرا 

به طی شـــدن این روند و شـــکل گیری اتحادیه اروپا هستیم. سپس 

تصویـــر و صـــدای مارگارت تاچـــر و بعد دیوید کامـــرون نمایش 

داده می شـــود. جیمـــز گراهـــام، فیلمنامه نویس ایـــن کار، ابتدا 

نخســـتین پیش نویس طرح اولیه 

را بـــا محوریـــت دیوید کامـــرون، نخســـت وزیر انگلیس هنگام 

رای گیـــری برای برگزیت نوشـــته بود، اما پـــس از مدتی این ایده 

عـــوض شـــد و دومینیک کامینگـــز، مدیر کمپین رســـمی گروه 

حمایت کننـــده از برگزیت، در محوریت ماجـــرا قرار گرفت. این 

فیلم قبل از کمپین مجدد برگزیت در ســـال جاری ســـاخته شـــد 

کـــه در آن کمپیـــن »آری« با رای شـــکننده ای پیروز شـــده بود. 

دومینیـــک کامینگز در ایـــن فیلم هم مطابق آنچـــه در واقعیت 

اتفاق افتاده، به شـــکل آشـــکاری ســـعی در بیدار کردن احساسات 

فاشیســـتی طیفی از انگلیســـی ها دارد که معمولا رای نمی دهند. 

رنگستلام

    هندوستان/ 2012
یـک فیلـم هنـدی کـه توسـط سـوکومار کارگردانـی شـد و از 

آثـار مطـرح هندوسـتان در سـال 2018 بـود. »چیتی بابـا« یک 

روسـتایی تـا حـدودی ناشـنوا، بد اخـاق و سـاکن دهکـده ای 

به نام Rangasthalam اسـت. او با آب دادن به مزارع توسـط 

موتـوری کـه متعلـق به دوسـتش کلـی رانگامما اسـت، درآمد 

خـود را به دسـت مـی آورد و توسـط یکـی دیگـر از اهالی روسـتا به نام ماهش یاری می شـود. 

چیتی بابـا به همـراه والدیـن و خواهـرش زندگـی می کند، در حالی که برادرش کومار بابا بـرای کار در خلیج فارس عزیمت 

کرده اسـت. چیتی بابا عاشـق راماشـمی، یک دختر کشـاورز اسـت که در ابتدا از کمبود شـنوایی خود بی خبر اسـت. 

ایـن روسـتا توسـط یـک دولـت محلـی، بی رحمانـه مورد سوءاسـتفاده قـرار می گیرد. ایـن دولت محلی به بهانـه وام های 

بـدون پرداخـت و نـرخ بهـره افزایش یابنـده، اراضـی کشـاورزان را از آنهـا می گیـرد. کومار بابا که به رنگسـتام برگشـته، 

از وقایـع ناراضـی اسـت. اراضـی راماشـمی، پـدر دختـری کـه چیتی بابـا بـه او عاقه منـد اسـت، به دلیل عـدم پرداخت 

وام، توسـط ایـن دولـت محلـی مصـادره می شـود. او و کومار بابـا اسـتدلال می کننـد کـه وام پرداخـت شـده اسـت و ایـن 

حسـاب ها مبالغـی جعلـی و متقلبانـه را نشـان می دهند. 

کوماربابـا بـا حمایـت مـردی به نـام داکشـینا مورتـی، نامـزد سـمت ریاسـت بـر رنگسـتام می شـود. در طول سـال های 

متعـدد هیچ کـس جـرأت نداشـت رقیـب رئیـس فعلـی در ایـن انتخابـات شـود. کومار بابـا و چیتی بابا به مـرور زمان از 

طـرف روسـتاییان حمایـت می شـوند. آنهـا ابتـدا بایـد قبـول کننـد برای شـورای شـهر نامزد شـوند تا نهایتا بخشـدار را 

مشـخص کننـد. تعـداد معـدودی از روسـتاییان نامـزد دریافت این جایگاه می شـوند. با این حـال، رانگامما به چیتی بابا 

هشـدار می دهد که بسـیاری از افراد، از جمله همسـرش، در شـرایط اسـرارآمیزی هنگام مخالفت با هوپاتی، بخشـدار 

فعلـی، مـرده پیـدا شـده اند. چیتی بابـا سـپس می فهمـد باهوپاتـی همـه آنهـا را بـه قتل رسـانده اسـت و بـرای برادرش 

کومار بابا احسـاس خطر می کند. او از هوپاتی رشـوه می گیرد و سـعی می کند روسـتاییان را وادار کند تا نامزدی های 

خـود را پـس بگیرنـد. بـا ایـن حـال، پـس از اینکـه کومار بابـا تهدید کرد خودکشـی می کند، چیتی بابا نظر خـود را تغییر 

داده و پـول را بـه هوپاتـی بـاز می گردانـد. سـرانجام کومار بابـا بـه قتـل می رسـد، امـا راه او ادامـه پیـدا می کنـد و مردم 

دهکـده نهایتـا خانـم رانگاممـا را بخشـدار می کننـد. البتـه فیلـم همین جـا تمـام نمی شـود و درمـورد قتـل کومار بابـا 

غافلگیری هـای دیگری هـم دارد. 

تغییر بازی 

    آمریکا / 2012   
پخش ایـــن فیلم از شـــبکه اچ بـــی او، با 

واکنـــش منفی ســـارا پالیـــن و مک کین 

همـــراه بـــود. داســـتان فیلـــم پیرامون 

انتخابات ریاســـت جمهوری ســـال 2008 

ایالات متحده آمریکاســـت. ســـارا پالین 

به عنـــوان نامزد حـــزب جمهوری خواه برای معاونـــت رئیس جمهوری 

آمریـــکا درکنـــار جان مک کین، ســـناتور ایالات متحـــده از آریزونا در انتخابات ریاســـت جمهوری 

2008 آمریـــکا رقابـــت می کرد. یکـــی از مهم ترین نقدهایی که رســـانه ها درمورد حضـــور پالین در 

انتخابـــات مطـــرح می کردند، تجربـــه ناکافی او برای قـــرار گرفتن در این تورنمنت سیاســـی بود. 

فیلم ســـینمایی »تغییر بازی«، ســـارا پالیـــن را به عنوان چهره ای دوست داشـــتنی نمایش می دهد 

که تنها مشـــکلش این اســـت که برای ورود به کاخ ســـفید آماده نیســـت. فیلم ســـینمایی تغییر 

بازی، براســـاس کتابی با همین نام ســـاخته شـــده اســـت. این کتاب نوشـــته جان هیلمن، خبرنگار 

و ســـتون نویس روزنامه های نیویورک مگزیـــن به همراه مارک هالپرین، تحلیلگر سیاســـی مجله تایم 

اســـت. نویســـندگان در این کتاب به نکاتی از پشـــت پرده انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده 

آمریـــکا )2008( اشـــاره کردند که می تواند تا حـــدودی رقابت ظاهری کاندیداها را زیر ســـوال ببرد. 

هیلمـــن و هالپریـــن اعتقاد دارند تمام حـــوادث و اتفاقات قبل از انتخابـــات درجهت پیروزی اوباما 

پیـــش رفته و حتی تلفن های شـــخصی مک کین و اوباما برای اســـتخدام معاونان خود؛ ســـارا پالین 

و هیـــاری کلینتون بازی تبلیغاتی برای بالابردن جنجال هـــای انتخاباتی بوده   و درحقیقت همه چیز 

پرده ای رنگ آمیزی شـــده از یک ســـناریوی از پیش تعیین شـــده  اســـت. نویســـندگان با استناد 300 

مصاحبه با افرادی که در متن این داســـتان قرار داشـــتند، ســـوالات متعددی در چگونگی پیروزی 

اوبامـــا و کناره گیـــری هیاری و پیوســـتن او به اوباما بعـــد از انتخاب وی به عنـــوان رئیس جمهور 

سیاه پوســـت آمریکا مطرح می کنند که در جریان پاســـخ ها مشـــخص می شـــود این انتخابات نیز 

در ادامـــه بازی دائمی افراد معدودی پشـــت پرده کاخ ســـفید بوده  اســـت. کتـــاب »تغییر بازی« 

در ســـال 2010 در رأس فهرســـت کتاب های پرفروش غیرداســـتانی نیویورک تایمز قرار داشـــت.

دوره سی وپنجم جشنواره موسیقی 

فجر فارغ از حاشیه هایش درباره 

و  افراد  حضور  عدم  یا  حضور 

هین  شا عجیب  ی  صحبت ها

فرهت، دبیر جشنواره، درخصوص 

هزینه های دستمزد سال گذشته اش برای حمایت از حیوانات با صحبت های مهم عباس 

صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی شامگاه پنجشنبه به کار خود پایان داد. صالحی 

در این مراسم درباره حضور موسیقی در زندگی مردم ایران گفت: »آمار های جاری نشان 

می دهد موسیقی در زندگی ها نقش قابل توجهی پیدا کرده است. طبق آخرین آمار 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در سال 1۳۹۸، ۹2درصد مردم ایران موسیقی گوش 

می دهند. همچنین میانگین مصرف روزانه ایرانی ها در سن 1۵ تا 22 سال، ۹2 درصد 

است. مردم ایران روزانه یک ساعت و 12دقیقه و در سن 1۵ تا 2۹ سال دو ساعت به 

موسیقی گوش می دهند. در واقع زندگی ما به گونه ای با موسیقی عجین شده است و 

این گونه نیست که مصرف موسیقی شامل حال طبقه خاصی باشد. موسیقی دارد در تار 

و پود وجود ما راه پیدا می کند و هر روز بیشتر از گذشته بر اهمیت آن افزوده می شود.« 

این خبر آقای وزیر که حتما مستند است، دلیل خوبی است برای خوشحالی و امیدواری 

اهالی فرهنگ و هنر و به طور خاص موسیقی. برای مردمی که طبق آمار منتشره سرانه 

مطالعه کتابش حول وحوش 2۰دقیقه در روز است، صرف 12۰ دقیقه در 2۴ ساعت 

برای موسیقی قابل تامل است. ای کاش آقای وزیر توضیحات بیشتری درباره محتوای 

این موسیقی هایی که شنیده می شود هم می دادند. ای کاش توضیحات بیشتری 

درباره تاثیر جشنواره موسیقی فجر بر سلیقه موسیقایی مردم هم داده می شد. ای کاش 

درباره نقش دفتر موسیقی در تایید یا رد ترانه ها و موسیقی مبتذل هم حرف هایی گفته 

می شد. طبق صحبت های جناب وزیر بیش از 7۰میلیون نفر در سال جاری موسیقی 

شنیدند؛ رقم شگفت انگیزی که حتی در جهان شاید کم نظیر باشد. مساله اصلی 

اینجاست مردمی که گوش شان را روزانه 72دقیقه میهمان موسیقی می کنند، چه 

تنوع و بازاری در انتظارشان است؟ آیا برای همه سلیقه ها به اندازه کافی خوراک وجود 

دارد؟ کاشکی آقای وزیر توضیح می دادند که ایشان هم مانند مردم روزانه 72 دقیقه 

ار وقت شان را به موسیقی اختصاص می دهند؟ و اگر این مقدار یا بیشتر را اختصاص 

می دهند توضیح دهند که چه نوع موسیقی ای را می شنوندو تا چه میزان از وضعیت 

موسیقی پاپ امروز مطلع هستند؟

 به یاد جان باختگان هواپیمای اوکراینی

جشنواره موسیقی فجر از 2۴ تا ۳۰ بهمن ماه در سالن های تالار رودکی، تالار وحدت، 

فرهنگسرای نیاوران، سالن سوره، برج آزادی و سالن میلاد نمایشگاه برگزار شد. در 

ابتدای مراسم پایانی این جشنواره، کلیپ مخصوص سپهبد شهیدقاسم سلیمانی پخش 

شد و پس از آن ارکستری به رهبری نصیر حیدریان اجرای خود را با سرود جمهوری 

اسلامی ایران آغاز کرد. »سرود پیروزی« با آهنگسازی همایون رحیمیان، قطعه »176« 

به یاد جانباختگان هواپیمای اوکراینی با آهنگسازی بهزاد عبدی و قطعه کلاسیک با 

آهنگسازی آنتونین دورژاک قطعات اجرایی در این بخش بود. ارکستر در انتها مورد 

تشویق حضار قرار گرفت. در ادامه این مراسم توضیحاتی درباره اقدامات جشنواره 

درخصوص سیل سیستان وبلوچستان از سوی مجری برنامه ارائه داده شد. بعد از آن 

گروه »گلداز« سیستان وبلوچستان روی صحنه رفتند. اجرای شاد گروه گلداز با دست 

زدن مرتب حاضران در تالار وحدت برگزار شد. گل محمد بلوچی خواننده، خداداد 

شکل زهی نوازنده غیچک، رضوان بادروزه نوازنده دهلک و نصیر احد ملازه نوازنده 

تنبورک از اعضای این گروه بودند. 

 این ترانه دردسرساز

قبل از آنکه اعضای هیات داوران بخش ترانه به روی صحنه دعوت شوند، به حسین 

منزوی و همچنین حسین آه که سال ها در شورای شعر و ترانه وزارت ارشاد اسلامی 

حضور داشتند، ادای احترام شد. سپس اسماعیل امینی به نمایندگی از هیات داوران، 

بیانیه هیات داوران را چنین قرائت کرد:

 بیانیه پایانی هیات داوران نخستین جایزه ترانه فجر

1- ترانه سرایی در روزگار ما اهمیتی ویژه یافته و این جایگاه، مرهون توجه بیش از پیش 

مردم خصوصا نسل های جوان به موسیقی و ترانه است. در نیم قرن اخیر، ترانه سرایانی 

بزرگ در کشور ما زیسته و اثر آفریده اند که سروده های ایشان، در اذهان مردم نشسته 

و بر زبان هایشان جاری شده است. شناخت، تحلیل و ترویج آثار برگزیده این گروه، 

می تواند چراغ راه و الگویی برای نسل های جدید ترانه سرایان باشد. 

2- ترانه های عامیانه در تلفیق با موسیقی و مضمون، هویت می یابند و هنرمندانی که 

قادر باشند به خوبی میان آهنگ )ملودی( و کلام )ترانه/ شعر( پیوند ایجاد کنند، آثاری 

فاخر و شایسته پدید می آورند که هم می تواند سرگرم کننده و هم آموزنده باشد. سرگرمی 

و آموزش می تواند از اهداف و غایات یک ترانه فاخر باشد. 

۳- بیشترین حجم ترانه سرایی در روزگار ما، مربوط به ترانه های عاشقانه است که در 

دهه های اخیر، متأثر از بعضی پدیده های اجتماعی، چهره ای تیره و سمت وسویی تار 

یافته اند. در این گونه از ترانه سرایی، باید به سمت امیدآفرینی و ارائه تصویرهای روشن و 

زیبا از روابط عاشقانه میان فردی و خانوادگی حرکت کرد و چنین مضامینی را توسعه داد. 

۴- بعضی مضامین در ترانه سرایی تا حدودی مغفول مانده اند. بیش از آنچه امروز رایج 

است، باید به سرودن و آفریدن ترانه های نوین کودکانه، اجتماعی، شغلی، وطنی، مذهبی 

و... پرداخت. این موضوعات نیز مخاطبانی ارزشمند دارند که نباید نادیده گرفته شوند. 

۵- زبان ترانه در عین مردمی بودن و سادگی، باید سالم باشد. استفاده از زبان شکسته 

در ترانه ها تابع قواعد و ضوابطی است که در جای خود تبیین شده است. حفظ سلامت 

زبان، با رعایت قواعد نحوی و استفاده از واژگان درست و متنوع و نیز پرهیز از به کاربردن 

غیراصولی واژگان دخیل یا عبارات و کنایات مبتذل، سست و رکیک محقق خواهد شد. 

6- هیات داوران نخستین دوره جایزه ترانه فجر، ضمن تجلیل از استادان گرانقدر و 

پیشکسوتان عرصه ترانه سرایی، از میان انبوه آثاری که در زمان مقرر از شورای شعر، 

ترانه و کلام وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، اخذ مجوز کرده اند، سه اثر را با اتفاق آرا 

شایسته تقدیر دانست. امید است فعالان عرصه موسیقی و ترانه سرایی با صرف وقت و 

ارتقای سطح فنی و کیفیت آثار، بر تعداد ترانه های فاخر و سالم بیفزایند و جامعه جوان و 

هنردوست ایران، شاهد و مستمع ترانه هایی متنوع تر و ارزشمندتر در گونه های مختلف 

باشد. بِمَن الله و توفیقه. 

البته معلوم نشد مخاطب موارد این آیین نامه چه سازمان یا افرادی هستند. اینکه 

سیاه نمایی در ترانه ها را به وضعیت زندگی و جامعه ربط دهیم و پس از آن خواستار 

حضور امید و  انگیزه در ترانه ها شویم چه توجیهی دارد و اساسا چه مشکلاتی از وضعیت 

موسیقی را حل می کند؟ تک تک موارد مطروحه در بیانیه را در سال جاری در قالب 

گزارش و گفت وگو در روزنامه »فرهیختگان« آوردیم و این مسیر را ادامه می دهیم. این 

موارد مطروحه در بیانیه نیاز به جواب دارد و نه پرسش از طرف برگزارکنندگان. 

 برندگان ترانه؛ غایب و حاضر

اسماعیل امینی، محمدعلی بهمنی، مجید افشاری، مسلم نادعلی زاده، محمود 

اکرامی فر و ناصر فیض گروه اهدا کننده جوایز بودند که پس از اعلام برگزیدگان توسط 

مجری، جوایز را در میان تشویق حاضران به آنها دادند. »رو تخت تو هنوزم جنگه« با موضوع 

جانبازان )امید صباغ نو(، »تو دور میشی«)حسین غیاثی( و »تقویم کهنه« )بنیامین دیلم 

کتولی( برگزیدگان بخش ترانه بودند که حسین غیاثی و بنیامین دیلم کتولی حضور 

نداشتند و امید صباغ نو به نمایندگی از حسین غیاثی جایزه وی را نیز دریافت کرد.  

مجری برنامه قبل از اجرای گروه نواساز )کوارتت تار( از زحمات شاهین فرهت، محمد 

اله یاری و امین مردانه تشکر کرد و از حاضران خواست این مسئولان را تشویق کنند. 

در ادامه گروه موسیقی نواساز )کوارتت تار( به سرپرستی علی اصغر عربشاه روی صحنه 

دعوت شدند. علی اصغر عربشاه، مسعود آزین و آناهیتا رمضانی »تار« و سهیل کاکاوند 

»بم تار« نواختند. 

 بزرگانی که نبودند

در بخش دیگر این مراسم تصاویری از بزرگان موسیقی ایران که شامل هوشنگ 

ظریف، افلیا پرتو، نادر مشایخی و عاشیق حسن اسکندری بود، در کلیپ بزرگداشت 

پخش شد. در طول اجرای سی  وپنجمین جشنواره موسیقی فجر، چهار ویدئو مستند 

از چهار هنرمند بزرگ ایران اکران شد. در آیین اختتامیه، مختصری از این چهار ویدئو 

برای حاضران در تالار وحدت به نمایش درآمد تا از این هنرمندان تجلیل شود. بعد از 

آن مجری از سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، محمد اله یاری و شاهین 

فرهت برای اهدای هدایا دعوت کرد. در این بخش از استاد هوشنگ ظریف، استاد افلیا 

پرتو، استاد حسن اسکندری و استاد نادر مشایخی تقدیر به عمل آمد. مجری از پروین 

صالح، همسر استاد هوشنگ ظریف درخواست کرد که به صحنه بیاید، اما به دلیل اینکه 

او نتوانسته بود در مراسم حاضر شود، از خدیر رفعتی خواست تا به نیابت از پروین صالح 

تندیس هوشنگ ظریف را دریافت کند. هنرمند بعدی افلیا پرتو بود که به همراه همسرش 

روی صحنه رفت و تجلیل شد. عاشیق حسن اسکندری هنرمند بعدی بود که با لباس 

آذری روی صحنه رفت و تجلیل شد. آخرین هنرمندی که مورد تقدیر قرار گرفت، نادر 

مشایخی بود که در بخش بزرگداشت هنرمندان به همراه حمید قبادی روی صحنه رفت. 

  آمار مهم و عجیب وزیر ارشاد

دکتر سیدعباس صالحی، وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اسلامی روی صحنه دعوت شد 

و گفت: »من قصد سخنرانی ندارم و فقط چند کلمه ای صحبت می کنم. موسیقی در 

همه جوامع انسانی دارای جایگاه خاصی است و به عنوان سند هویت ملت ها، نقش های 

بسیاری در زبان ارتباطی- کلامی ملت ها دارد. اما نقش موسیقی برای ما ایرانیان علاوه بر 

نقش هایی که برای ملت ها دارد، نقش های دیگری نیز دارد. از یک سو ایران عزیز به 

رنگین کمان اقوام شناخته می شود. بخش قابل توجه از این خط و رنگین کمان آوایی 

ایران با زبان موسیقی همراه است؛ یعنی هم زبان ارتباط و هم زبان تنوع ملت ایران است 

و ما با این نگاه موسیقی را در تاریخ چند هزارساله خودمان می شناسیم.« 

او در ادامه صحبت های خود افزود: »موسیقی در تاریخ ملت ما، حافظه ادبیات بزرگ 

ایران بوده است. بخش قابل توجهی که در ذهن و روان ما از ادبیات فاخر ایران باقی 

می ماند، در فضای موسیقی شکل گرفته است. ما با زبان موسیقی امروز بخشی از 

زندگی روزمره مان را می گذرانیم. آمار های جاری نشان می دهد موسیقی در زندگی ها 

نقش قابل توجهی پیدا کرده است. طبق آخرین آمار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

در سال 1۳۹۸، ۹2درصد مردم ایران موسیقی گوش می دهند. همچنین میانگین 

مصرف روزانه مردم ایران در سن 1۵ تا 22 سال، ۹2درصد است. مردم ایران روزانه یک 

ساعت و 12 دقیقه و در سن 1۵ تا 2۹ سال دو ساعت به موسیقی گوش می دهند. 

در واقع زندگی ما به گونه ای با موسیقی عجین شده است و این گونه نیست که مصرف 

موسیقی شامل حال طبقه خاصی باشد. موسیقی دارد در تاروپود وجود ما راه پیدا 

می کند و هرروز بیشتر از گذشته بر اهمیت آن افزوده می شود.«

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: »دیگر مصرف موسیقی حاشیه نیست و همین 

موارد موجب می شود به رویداد هایی که به موسیقی تعلق دارد، بیش از گذشته توجه 

نشان دهیم. جشنواره فجر فرصتی است که هرسال بهتر از سال قبل به آن بپردازیم. 

من از دست اندرکاران جشنواره سپاسگزارم، زیرا جشنواره امسال با نوآوری هایی همراه 

بوده است. اما ما با راهی که رفته ایم و راهی که باید برویم، فاصله بسیاری داریم. به همت 

شما اساتید و جوانان این مرز و بوم، این راه را طی خواهیم کرد.«

موسیقیوبعضیرسانهها

مجری برنامه بخش موسیقی و رسانه را اعلام کرد، سپس کلیپ مختص آن پخش شد. 

سجادی از مسعود کوثری درخواست کرد روی صحنه بیاید و بیانیه هیات داوران بخش 

موسیقی و رسانه که متشکل از مسعود کوثری، علی اکبر قاضی زاده، فریدون صدیقی، 

امیرعباس ستایشگر و علیرضا میرعلی نقی بوده را قرائت کند. 

برگزیدگان این بخش به شرح زیر اعلام شدند:

برگزیده بخش گفت وگو: ندا سیجانی برای گفت وگوهای »سرپنجه های عشق بر 

پیکرهای بی جان« و »به نام نامی پدر« منتشرشده در روزنامه ایران

برگزیده بخش گزارش: علیرضا سعیدی برای گزارش »شجریان، قربانی، ایران مال و چند 

داستان دیگر« منتشرشده در خبرگزاری مهر

دیپلم افتخار: نسرین سوار شاهمرس برای گزارش »ساز آلمانی که در تبریک کوک 

می شود« منتشرشده در خبرگزاری ایسنا )آذربایجان شرقی(

برگزیده بخش نقد  : یاسر یگانه برای مطلب »نگاه به آلبوم مشترک شجریان و قربانی؛ 

دور از انتظار، یکسان و گاه ملال آور« منتشرشده در خبرگزاری تسنیم

بخش یادداشت:برگزیده: علی رستگار برای یادداشت »قصه های مجید، کارنامه پربار 

مجید انتظامی« منتشرشده در روزنامه جام جم

برگزیده بخش مقاله: محمدجواد صحافی از زنجان برای مقاله »مرد سربلند رسانه ها« 

منتشرشده در ماهنامه »هنرموسیقی« 

کوارتت زه »خلیج فارس« به سرپرستی امین غفاری روی صحنه آمدند. امین غفاری، 

ویولن اول، فرشاد شیرانی، ویولن دوم، مهدی منادی، ویولا و کوروش کشاورز ویولن سل 

نواختند و هماهنگ با یکدیگر قطعات این گروه را به اجرا درآوردند. 

اجرای موسیقی بخش کلاسیک و کوارتت زه خلیج فارس این آیین اختتامیه را به پایان 

برد. این دوره از جشنواره موسیقی فجر با هر کیفیتی به کار خودش خاتمه داد، اما 

همچنان سوالات و ابهامات زیادی پیرامون این جشنواره وجود دارد. نبود چشم انداز و 

اهداف مشخص، نبود بخش های رقابتی و عدم شفافیت در حوزه هزینه ها و درآمدهای 

این جشنواره ازجمله مواردی است که امیدواریم در دوره های بعدی اصلاح شوند. 

سیدمهدیموسویتبار
  روزنامه نگار

قصههایپشتپردهدنیایسیاست،سوژههایجذابیبرایفیلمسازاناست
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